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ten leverer til købmanden, skal sorteres og 
stemples på et ægpakkeri, inden købmanden 
videresælger dem. Med gennemførelsen af 
hjemmemarkedsordningen foreligger der 
imidlertid en ny situation, idet den ved 
hjemmemarkedsordningen givne mulighed 
for pålægning af afgifter kun kan sikres, 
når lovens kontrolapparat udbygges, som 
det nu foreslås i lovforslaget, der bl. a. kun 
tillader producenten at sælge ustemplede 
æg, når de leveres på hans ejendom til an- 
vendelse i køberens private husholdning. 
Jeg håber, at alle vil erkende den nu fore- 
liggende nye situation, og jeg anbefaler her- 
efter lovforslaget til velvillig behandling i 
det høje ting. 

Jeg har endvidere den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om 
ændringer i lov om slagtning, forhandling, 
udførsel og indførsel af fjerkræ m. v. 

Den første af de ændringer, der foreslås 
gennemført, går ud på, at kun fjerkræ, der 
er slagtet på autoriserede fjerkræslagterier, 
må forhandles her i landet eller udføres 
her fra landet. Bestemmelsen vedrører ikke 
levende fjerkræ. Producentslagtet fjerkræ, 
der leveres på producentens ejendom direkte 
til forbruger til anvendelse i dennes private 
husholdning, foreslås undtaget fra bestem- 
melsen. 

Forslaget betyder, for så vidt angår salg 
på hjemmemarkedet af slagtet fjerkræ, en 
skærpelse i forhold til de gældende bestem- 
melser, der kun stiller krav om, at slagtet 
fjerkræ, der sælges fra butikker, skal være 
slagtet på de autoriserede fjerkræslagterier, 
og som endvidere tillader, at der fra butik- 
ker kan sælges sådanne gæs, ænder og 
duer i uåbnet stand, som butiksindehaveren 
har erhvervet direkte fra producent. 

Baggrunden for forslaget er, at det må 
anses for udelukket at føre effektiv kontrol 
med, at hjemmemarkedsafgifter på fjerkræ- 
kød bliver betalt af alt slagtet fjerkræ 
bortset fra producentslagtet fjerkræ, der 
sælges direkte til forbruger på produktions- 
stedet, medmindre slagtningen foregår på 
de autoriserede slagterier. 

Som en yderligere begrundelse for for- 
slaget kan det anføres, at det må anses for 
et hygiejnisk og sundhedsmæssigt frem- 
skridt, at alt slagtet fjerkræ, der sælges 

på anden måde end direkte fra producent 
til forbruger på produktionsstedet, slagtes 
og behandles under de hygiejniske forhold, 
der råder på de autoriserede slagterier, 
som er underkastet veterinærmyndigheder- 
nes tilsyn. Den foreslåede bestemmelse vil 
endvidere forbedre mulighederne for en 
effektiv kontrol med overholdelsen af den 
i lovens § 2, stk. 2, indeholdte bestemmelse 
om, at fjerkræ her i landet ikke må for- 
handles i åbnet eller parteret tilstand, med- 
mindre det er dyrlægekontrolleret. 

Der foreslås endvidere i loven indføjet 
en bestemmelse om, at uåbnet fjerkræ ikke 
må åbnes af forhandleren, men skal leveres 
til køberen i uåbnet tilstand. 

Baggrunden for denne bestemmelse er, 
at det ved en landsretsdom er fastslået, 
at fornævnte bestemmelse i lovens § 2, 
stk. 2, ikke er til hinder for, at forhandlere 
vederlagsfrit åbner fjerkræ for kunderne, 
efter at salget er afsluttet. Åbning af 
fjerkræ i detailforretninger må imidlertid 
anses for hygiejnisk uheldig og rummer 
risiko for spredning af eventuel sygdoms- 
smitte til forretningens øvrige varer. Hertil 
kommer, at en adgang for detailhandlerne 
til at åbne fjerkræ for kunderne vanskelig- 
gør kontrollen med detailhandlernes over- 
holdelse af bestemmelsen i lovens § 2, stk. 2. 

De øvrige ændringsforslag fremsættes for 
at imødekomme et ønske fra landsudvalget 
for fjerkræavlen om, at der skabes hjemmel 
for at opkræve afgifter af fjerkræ til delvis 
dækning af landsudvalgets udgifter, der er 
blevet forøget ved oprettelse af en karan- 
tænestation for indført fjerkræ og af en 
avlsstation for fjerkræ, hvor indført fjerkræ 
afprøves, inden det tillades anvendt i avlen. 

Det forekommer mig rimeligt at imøde- 
komme dette ønske, og det foreslås derfor 
at ændre loven således, at eksporten af 
levende fjerkræ til levebrug 홢 det vil prak- 
tisk taget udelukkende sige eksporten af 
daggamle kyllinger 홢 med hensyn til auto- 
risation og afgift ligestilles med udførsel af 
slagtet fjerkræ og udførsel af levende 
fjerkræ til slagtning. Endvidere foreslås 
det at tilvejebringe hjemmel for, at en del 
af de afgifter, der opkræves på slagtet 
fjerkræ, samt de afgifter, der agtes op- 
krævet på eksporten af levende fjerkræ til 
levebrug, kan anvendes til fornævnte formål. 

Idet jeg i øvrigt henviser til de bemærk- 
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ninger, der ledsager lovforslaget, skal jeg 
anbefale dette til velvillig behandling i det 
høje ting. 

Justitsministeren (Hans IIæklce'l'up)': Her- 
ved har jeg den ære for det høje folketing 
at fremsætte forslag til arvelov og forslag til 
lov om ændringer i -skilteloven. 

Forslagene er enslydende med de forslag 
til arvelov og lov om ændringer i skifte- 
loven, der blev fremsat i sidste folketings- 
år, men 홢 som forudsat ved fremsættelsen 
홢 ikke nåede at blive færdigbehandlet. Jeg 
skal derfor indskrænke mig til at henvise 
til de bemærkninger, der ledsagede forsla- 
gene, og til mine udtalelser ved fremsættel- 
sen af forslagene den 16. maj 1962. 

I øvrigt skal jeg anbefale lovforslagene 
til det høje tings velvillige behandling. 

Endvidere har jeg den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om æn- 
dring i lov om tinglysning. 

Efter lovforslaget hæfter statskassen for 
erstatningskrav, som opstår i forbindelse 
med det færøske tinglysningsvæsens virk- 
somhed. Dette er på linje med, hvad der 
gælder efter § 30 i tinglysningsloven af 1926, 
som imidlertid ikke gælder for Færøerne. 

Tinglæsningen var blandt de områder, der 
i 1948 blev overtaget af det færøske hjem- 
mestyre som særanliggende, og hjemmesty- 
ret har nu gennemført en lagtingslov om 
tinglysning, der i alt væsentligt er i over- 
ensstemmelse med tinglysningsloven af 1926. 
Det særlige spørgsmål om statens erstat- 
ningsansvar kan imidlertid kun reguleres 
ved rigslov, og det er dette, som er bag- 
grunden for det her foreliggende forslag. 

Idet jeg i øvrigt henviser til de bemærk- 
ninger, der ledsager lovforslaget, skal jeg 
hermed anbefale dette til det høje folke- 
tings velvillige behandling. 

Jeg har yderligere den ære for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om 
ændringer i lov om voldgift i tvistigheder an- 
gående handel med husdyr. 

Forslaget går ud på at forhøje det veder- 
lag, der tilkommer voldgiftsmændene og 
vedkommende underretsdommer for be- 
handlingen af husdyrvoldgiftssager. Samti- 
dig bringer forslaget de pågældendes befor- 

dringsgodtgørelse på højde med den godt- 
gørelse, der tilkommer nævninger og doms- 
mænd. , . 

Fra forskellig side har der over for ju- 
stitsministeriet været rejst spørgsmål om en 
forhøjelse af det nævnte vederlag, og Den 
danske Dommerforening, De. samvirkende 
danske Landboforeninger og De samvirken- 
de danske Husmandsforeninger har tiltrådt, 
at der finder en regulering sted. 

Under hensyn hertil og til den forhøjelse 
af vederlaget til nævninger og domsmænd 
og dommere i boligretterne, der er sket i 
de senere år, har jeg fundet det rimeligt, 
at der foretages en forhøjelse af vederlaget. 

Idet jeg i øvrigt tillader mig at henvise 
til lovforslaget og de bemærkninger, der 
ledsager det, skal jeg anbefale lovforslaget 
til det høje tings velvillige behandling. , 

Jeg har endelig den ære for det høje folke- 
ting at fremsætte forslag til lov for Færøerne 
om pantsætning af fangst. 

Loven giver hjemmel til, at de færøske 
fiskere kan . give pant i fangsten for gæld, 
der er stiftet til udrustning og drift af fi- 
sker- og hvalfangerfartøjer. 

Tilsvarende regler har været gældende 
siden 1932, kun afbrudt af perioden 1942- 
1951. Oprindelig gennemførtes reglerne ved 
årlige love, men i 1955 gik man over til 
at give reglerne gyldighed i en længere pe- 
riode. Den i 1955 vedtagne lov gjaldt for 
årene 1956-59, og da man i 1958 udvidede 
reglerne til også at omfatte pantsætning 
for gæld stiftet til udrustning og drift af 
hvalfangerfartøjer, gav man reglerne gyl- 
dighed for årene 1958-62. 

Fra færøsk side har man ytret ønske om, 
at ordningen nu gøres permanent, og da 
det må forventes, at der i en årrække frem- 
over vil være behov for ordningen, har jeg 
ment at burde imødekomme ønsket. 

Idet jeg i øvrigt tillader mig at henvise 
til forslaget og de. bemærkninger, der led- 
sager det, skal jeg anbefale lovforslaget til 
hurtig og velvillig behandling i det høje ting. 

Handelsministeren (Baunsgaard): Herved 
tillader jeg mig for det høje folketing at 
fremsætte forslag til lov om ændring i lov 
om aktieselskaber, hvorved aktieselskabslo- 
ven sættes i kraft i Grønland. 

Af hensyn til den erhvervsmæssige udvik- 


